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домогтися природності у 

зовні достовірних , але по суті 

нереальних обставинах, то 

інший одеський режисер 

Кіра Муратова вражає про 
тилежним ефектом . В інто-

t • · - . • • • 

НаЦІЯХ Та ДІЯХ U герОlВ СТІЛЬ-

КИ нарочито фальшивого , 

неприродного, а разом з тим 
• • • 

ЖаХаЄШСЯ Вlд реалІСТИЧНОСТІ 

зображуваного . Хоча мені 

шкода, що Кіра Муратова 
пішла в андеrраунд. І , мабуть, 
не для того, щоб стосунками 

мешканців підвалу (чи ко

тельні) вражати ситих і бла

гополучних, не для того, щоб 

лоскотати нерви моторош 

ними картинами дійсності . 

Очевидно, для неї як митuя 

своєрідного , більше важить 

робота над кінемато-графіч 

ною формою, кол и можна 

досягти необхідного ефекту 
• • ... t 

В ПСИХОЛОГІЧНОМУ ПрОСТОрІ І 1 

персонажів. І вона його до ся

гає. Характерно , що психіка 
представників "дна" в про
сторі їі фільму "Три історії" -
це не патологія , а норма. Але, 

Кіно-

НеяЗОР • 
• 

ас я 
• • V 

lОНаЛЬНІИ 
• • • 

1 
• • •• 

. ...... 
~ ... 

• • • 
На ХХУ/І Міжнародний 

кінофестиваль "Молодість" 
завітала Нея Зоркая, доктор 

мистецтвознавства, провідний 
науковий співробітник Державного 

інституту мистецтвознавства 

АН Росіі~ автор 18 книг з історії 
та теорії кіно й телебаченпя, 

серед яких "Портрети", "Олексій 
Попов", "Фольклор. Лубок. Екран". 

• 
як на мене, то сп Івпраця 

Кіри Муратової з французь
ким продюсерам (фільм 
"Чутливий міліціонер") була 

• • ••• 
КОрИСНІШОЮ ЯК ДЛЯ 11 ТВОр -

ЧОСТі , так і для гуманістична-
t tt І 

го наповнення цtєt творчосп . 

Співпраця з російською сце

наристкою Р .Литвиновою 

відразу ж забарвила фільм 

Муратової в чорний колір -
улюблений колір російських 

кінематографістів впродовж 

останнього десятиріччя. Як 

довго ще Кіра Муратова буде 
• • • 

вар 1ювати ВІдтІнки чорного , 

важко сказати, але для ес -
. ·-· . 

тетtв саме така н твор-'-rt сть 

є притяrальною . Адже сьо-
• 

годн І панує мода на естети-
• 

зацІю зла. 

І , нарешті , "Приятель не

біжчика" В'ячеслава Кришто
фовича. Тепер не прийнято 

• 
говорити про гр Іх, про за-

повідь «не убий". Тепер уби

ти людину - ue буденність . 

Навіть робота (у кіллер ів) . 
Саме буденність цього за

няття й характер цієї бу ден-

-Нея Марківна, Ви нарешті 
приїхали на кінофестиваль 
((Молодість ". Які Ваші перші 

враження? 

- Я страшенно люблю 
Київ, і дуже давно хотіла 
приїхати до вас на фести
валь, про який чула від ко
лег багато хорошого . Ко
жен день тут починається 

чудово : ми живемо на ко

раблі, а коли вранці ба
чиш схід сон ця над Дн і-

• 
пром , то мимоволІ чекаєш, 

що день принесе дуже 

багато приємних несподі
ванок . 

- І як справджуються Ваші 
чекання? 

- Я вважаю , що знаком 
моєї поваги до Київсько 
го фестивалю буде щи
рість. Так? 

- Звичайно . 
- Щодо конкурсу студен-

тських робіт , то я порівнюю 

ності доскіпливо аналізує ре
жисер у своєму фільмі . Це не 
бой9вик, це соціально-пси-

• ч • 
холопчна драма и на радІсть 

усім нам Криштофович , ма

ючи блискучий досвід в ек

ранізаціях літературних тво

рів саме цього жанру, пока

зав нам нашу дійсність як ху

дожник-психолог. Його дзер
кало можна було б назвати 

найточнішим , бо в ньому 

в ідбилося стільки влучних 
деталей, моментів, облич. Ми 

пізнаємо себе і жахаємося: 
• • • 

невже 1 я на МІСЦІ цього пер-
• 

сонажа - нормального Інте-

л ігента , який опинився без 

засоб ів до існування , - так 

само легко переступив би 

шо межу? Пішов на вбивство? 

Непрості запитання . Але 
• • 

життя пщкидає ЦІ запитання 
• 

ще 1 ще, немов кажучи: ду-

май , людино . Цих питань за 
тебе ніхто не вирішить. Ук
раїнські кінематограф істи 

• 
також думають 1 спонукають 

• 
до думання нас, глядачІВ . 

Лариса Брюховецька. 

з конкурсом святої Анни в 
М оскві. Це саме кон курс, 

а не фестиваль , хоча я не 
• 

розумІю чому . 

- А може, це логічно? Певне, 
студентським роботам більше 

• 
личить участь саме в конкурсІ, 

а фестиваль - справа професі-
• 

онал1в. 

- Ваше судження якесь 
занадто строге, але, зреш

тою, ви маєте рацію . Є 
щось неправильне в тому, 

коли кількахвилин н і ще не
професій ні роботи подо
рожують багатьма фести
валями . 

- Це 11е завжди добре для 
авторів ? 

- Думаю, так. Отже, я 
потрапила цього року до 

жу рі сьо м о го конкурсу . 
Хочу підкреслити , що біл ь-. 
ше тридцяти рокІв викла-

даю на Вищих режисерсь
ких та сценарних курсах, 
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однак не вважаю себе спеціа
лістом з дебютів . Та все-таки 
рівень селекції на конкурсі Свя 
тої Анни був помітно вищим 
багатьох робіт , представлених 
на кінофестивалі ІІ МолодістьН І 
особливо тих , які приїхали із 
дальнього зарубіжжя. Можливо, 
в мені говорить патріотизм , та 
коли я стикаюся з дебютами за
хідних студентів , я думаю : чу
довий ~~ кодак", чудова техніка -
і повна внутрішня порожнеча . А 
у нас все навпаки. 

- Таким чином, на вас чекало пев
не розчаруваия? 

- На жаль, не тільки мене . Роз
мовляючи з і своїми колегами з 
різних країн , я переконалася , що 
їхня думка зб ігається з моєю : 
р івень фестивалю не відповідає 
ти м вимогам, яким повинен 

в ід повідати єди ний в Україні 
міжнародний кінофестиваль . 

- Це стосується всіх номінацій? 
- Так . Якщо говорити про по-

• • 
внометраж н1 картини , то м е нІ 

просто ,nрикро за Ки'їв , який є 
однією з кінематографічних сто
лиць Європи, має свій профес-
• V - - V 

1 инии вищии навчальнии заклад, 

і за всіх цих умов бере до кон
курсу свого фестивалю амери
канську картину 11 Кімната Мар 
віна", яка щой н о, на превел и ке . 
незадоволення глядачІ в, отри-

мала голов ни й приз на М ос
ковському кінофестивал і. Та к 
само і з фільмом "Життя в ро
жевому", який недавн о здобув 
приз у Карлових Варах. 

- Але наш фестиваль ще не виро
бив aui тематичиоі~ ані жанрово і~ а11і 
фінансової концепції. Сюди не при
їздять люди ділового кіносвіту, тут 
11емає риику і тому дуже важко залу
чати до участі в коикурсі зовсім нові 
фільми. 

- Тоді , можливо, не варто роз
тягувати його на 9 днів, не по
трібна гігантоманія . І , зрештою, 
замість того , щоб брати до кон -

• 
курсу те, що тІльки- н о з вели-

кою натяжкою було відігране на 

~ 

інших фестивалях, я б зосере
дилася на національній спе
цифіці . 

-Тобто? 

- Спробую експромтом дати 
кілька прикладів ретроспектив . 
" Нове кіно України ". Ця програ
ма повинна бути центральною і 
йти з повторами , як на будь
якому великому фестивалі, де 
існує велика кількість паралель
них показів . Хочу зауважити , що 
на Московському кінофестивалі 
у Форумі країн СНД та Балтії 
програма нового кіно України 

.... . 
проишла значно краще, нІж тут, 

у Києві. Або р етроспектива 
н наші при зе ри " - українські 
фільми , призери міжнародних 
кінофестивалів за останні роки . 
Або " Шедеври 20-30 років ". Чи 
можна так багато говорити про . . . 
нацІональне ВІдродження 1 так 
нехтувати своїм кінематографі
чним минулим? Чому б не зро
бити ретроспективу Бучми , п о
чинаючи з ~~Арсеналу" і закінчу
ючи "Украденим щастям ", або 
Ужвій, або Мілютенка? Ретрос 
пектива Параджанова була в То 
ронто та Мюнхені , готується в 
Берліні , а на Україні їІ ніколи не 
було . Якби мені довелося скла
дати ретроспективи для "Моло
дості ", я б и , нікуди не їдучи з 
Києва , могла скласти програму 
до 2015 року. Вс і говорять про .. 
укра1 нську м ову, а чому ж не 

можна показати , що були великі 
кінематографічні традиції? Дуже 
добре, що згадали про амери-.. 
канця украІнського походження 

Едварда Дмитрика , що показа
ли ретроспективу "Київнаукфіль
му", Олександра Роднянського . 
Але знову ж таки в незручний 

• 
час 1 в маленьких залах. 

- А яка Ваша думка щодо укр аї
uських фільмів у конкурсі? 

- Мені сподобалася тільки ма-
• 

ленька котроткометражка ІЗ кон-

курсу - 11 Крик" Гал ини Кувівчак 
та позаконкурсна відеопрогра
ма майстерн і Терещенка і фільм 
самого Терещенка " І сторія ук-

раїнеького кіно'r, особливо час
тина , присвячена Миколайчуку . 
На жаль, я була розчарована 
картиною , про яку чула в Москві, 
вже не кажучи про те, що ідеш 
Хрещатиком і бачиш велику 
а фі ш у з її на з в ою . Це "Св о я 
доля . Сон. " Ігора Малахова . 
Віддаючи належне молодому ав-. .... 
торовІ, якии звернувся до хро-

ніки, я вважаю, що фільм не 
вдався . В робот і з архівами 
і снує кілька шляхів . По-перше , 
це шлях чеєного монтажу доку-

• 
ментІв з коментарями чи закад-

ровим дикторським текстом , чи 

розгорнутими інтертитрами , -
тобто чесним розкриттям історії 
питання та задуму. Для такого 
академічного традиційного ман -

• • • 
тажу ІнтертитрІв , взятих ІЗ 

пл івки, не достатньо . П одії не 
' V 

прокоментованІ и хаотичн о 
• • 

ЗМІШаНІ. 

- Однак за задумом це сон автора 
11ро рідну землю, а не історичне досл
іджеІІНЯ. 

- Якщо прийняти , що це сон 
автора про батьківщину, то для 
сну не вистачило поетичних за

собів і рішень-сновидінь . Не ви
стача є і май стерно ст і . Деякі 
подві й ні експозиці та накладан
ня музики зроблені кустарно . 
Так і залишилася ця картин а з 

• • 
чудОВОЮ ХрО Н ІКОЮ ПОСередИНІ 

між традицій ним монтажем та 
поетичним баченням минулого у 
сні . Радію , що в Україні є такий 
прецедент, але вважати його 
вдалим не можу. 

- Таким чином, ваші побажанн.я 
щодо майбутнього українського фес-

• • 
тивалю зрозумtлz. 

- Так. Я вважаю , що н м о 
лодістьн - міжнародний фести
валь і всі тут на рівних. Та н а 
сьогодн і це - єдиний україн сь
кий фестиваль, і ві н повине н 
бути з я с ним нац іо нальним 
профілем . 

Розмовляла 
Олена Левченко. 

ли й та публіка, що вважає для себе 

~ необхідним бути в курсі ос:анніх подій 
кульrурного життя, а також ТІ, що не про

......... пускаютьжодної з великих тусовок, вже, 

ливість" (у кращому розумінні цього 

слова) студентів (як сказав один із 

учасників : " Я готовий грати за будь

якими правилами") . Цілком протилеж-

(Англія) , Едварда Дмитрика (США), 

Душ Сантуша (Бразилія), Яна Кергофа 

(Голландія). На жаль, не відбуласьзап

ланована ретроспектива одного з най

більших режисерів американського не

залежного кіно, Канета Ангера. На фе

стивал і в інших програмах були пока

зані відомі фільми останніх років , такі 

як "РQзтинаючи хвиліu фон Трієра, "Не

нависть" Кассовіца, "Книга в узголовrt'1 

Пітера Грінуея. Загалом, інформаційна 

насиченість була досить високою. 

' очевидно, не уявляють осінь без ·~ мо
~ лодості" . Справді , про популярність 
~ фестивалю свідчили повні зали в Бу
(J динку кіно. Зацікавленість з боку гля-

•-.... дача, широка аудиторія- це, напевне, s:t найбільше досягнення і завоювання фе-
о стивалю. Як звичайно, у конкурсній програмі 

~ не було ніяких сенсацій . Із чотирьох 
О блоків: студентсь~ого, неігрового , ко-

роткометражного 1 повнометражного

ігрового фільмі, найцікавішим був пер

ший , що свідчить не про особливу та

лановитість, а, швидше , про "невибаг-

. .... "' ..... 
ну позицІю заимає повнии метр, якии 

вимагає ринкових перспектив, тобто 

того, що, фактично, відсутнє на "Моло

дості~~ ; тому у цій категоріІ були пред

ставлені досить слабкі та невиразні ро

боти. 

Широка позаконкурсна програма 

проходила не тільки в Будинку кіно , а й 

у кінотеатрах міста і включала чотир

надцять програм . Українському кінема
тографу було присвячено дві: "Панора

ма українського кіно 1 996-199Т' та рет

роспектива фільмів кіностудіІ "Київнаук

фільм". Висвітлювалась і творчість ок

ремих персоналій : Ліндсея Андерсона 

Отже, міжнародний фестиваль "Мо

лодіст.ь" продовжує свою важливу ро

боту і 27 -й рік в його житті вже нале
жить історіІ. А попереду нові фільми, 

нові зустрічі, нові від~риття, на які ми з 

нетерnінням чекаємо. 

Кореспондент ((Кіно-Театру " 


